
GLIWICE. Ju¿ po raz 
kolejny marsza³ek wo-
jewództwa œl¹skiego 
stara siê utrudniæ 
budowê hali Podium 
w Gliwicach.

Najpierw nie zgodzi³ siê na 
to, aby unijna dotacja mog³a 
byæ przeliczona po korzyst-
niejszym kursie a teraz po kil-
ku miesi¹cach zastanawiania 
się postanowi³ zablokowaæ 
inwestycjê na kilka miesiêcy. 
Wszystko po to, by zapytaæ 
komisjê w Brukseli o coœ, co 
jest mu doskonale wiadome.

- Prze¿yliœmy ju¿ wiele rze-
czy, marsza³ka Œmigielskiego 
te¿ prze¿yjemy – komen-
tuje Janusz Moszyñski, 
pe³nomocnik prezydenta Gli-
wic ds. inwestycji Podium.

W marcu ubieg³ego roku 
nie zgodzi³y siê one na 
przesuniêcie wniosku w³adz 
Gliwic o unijn¹ dotacjê dla 
Podium. Œrodki przyznane na 
inwestycjê zosta³y wiêc przeli-
czone po ni¿szym kursie euro 
(z wrzeœnia 2008 zamiast z 

- Dlaczego marsza³ek 
wstrzymuje gliwick¹ 
inwestycjê?

- Staram siê zachowaæ resztki 
wiary w ludzk¹ przyzwoitoœæ, 
dlatego chcia³bym wierzyæ, 
¿e marsza³ek kieruje siê 
wy³¹cznie interesem publicz-
nym. Jednoczeœnie robione 
jest wszystko, by start tej 
inwestycji utrudniæ. Czasami 
mam wra¿enie, ¿e efekt tych 
dzia³añ ma byæ taki, ¿e mia-
sto samo zrezygnuje z budowy 

Podium i wtedy bêdzie mo¿na 
powiedzieæ – „myœmy chcieli 
ale oni siê wycofali”. Myœlê 
jednak, ¿e my siê z „Podium” 
nie wycofamy. Natomiast z 
ca³¹ moc¹ trzeba powiedzieæ, 
¿e jest to dzia³anie na szkodê 
interesu publicznego. Ja 
sam nigdy bym siê tak nie 
zachowa³.

- Mówi Pan, ¿e miasto 
nie wycofa siê z tej inwe-
stycji. Czy Gliwice staæ 
na udŸwigniêcie takiego 

finansowego obci¹¿enia? 
Podium ma kosztowaæ 
ponad 300 milionów 
z³otych...

- Nawet po tym niekorzyst-
nym kursie (3,5 z³ za euro) 
dofinansowanie dla Podium 
to ponad 140 mln z³otych. 
Ewentualne zakwalifikowa-
nie tego przedsiêwziêcia 
jako podlegaj¹cego pomocy 
publicznej, spowodowa³oby 
obni¿enie dotacji o ok. 50 
mln czyli otrzymalibyœmy ok. 

Podium i tak powstanie

Œmia³o mo¿na powiedzieæ, ¿e 
gliwicka inwestycja wyraŸnie 

„nie le¿y” w³adzom województwa.

Rozmowa z Januszem Moszyñskim – by³ym marsza³kiem, obecnie pe³nomocnikiem prezydenta Gliwic 
ds. inwestycji Podium.

90 mln z³otych. Kosztorys z 
koñca 2008 roku (kiedy ceny 
nie spada³y jeszcze z powo-
du kryzysu) kszta³tuje siê na 
poziomie 350 mln z³otych 
brutto. Obecnie mo¿na liczyæ, 
¿e ostateczna cena oferto-
wa by³aby poni¿ej 300 mln. 
z³. Reasumuj¹c – w najbar-
dziej niekorzystnym warian-
cie – miasto na „Podium” 
musia³oby wydaæ ok. 150 
mln z³otych (przy kosztach 
ca³kowitych - 300 mln z³otych 
oraz 60 mln z³. odzyskanego 
VAT -u i 90 mln z³. dotacji unij-
nej).

- Marsza³ek ma 
w¹tpliwoœci czy miasto 
nie zamierza od razu 
przekazaæ inwestycji 
spó³ce i byæ mo¿e bêdzie 
to spó³ka komercyjna.

- Spó³ka zosta³a powo³ana 
przez Radê Miasta na wiosnê 
tego roku. Jednym z warun-
ków unijnego dofinansowania 
jest utrzymanie wytworzone-
go przy pomocy tych œrodków 
produktu w stanie niezmie-
nionym przez 5 lat. W zwi¹zku 
z tym, miasto deklaruje, ¿e 
co najmniej przez 5 lat za-
chowa w tej spó³ce 100 pro-
cent udzia³ów i 100 procent 
kontroli. Marsza³ek ma pe³n¹ 
wiedzê na ten temat. Je¿eli 
mówi, ¿e nie bardzo wiado-

doskonale o tym wie, ale 
mimo to pyta Brukselê.
- O tym jak bardzo musi mu 
zale¿eæ na wstrzymywaniu 
gliwickiej inwestycji, mo¿e 
œwiadczyæ to, ¿e odrzuci³ 
on propozycjê Ministerstwa   
Rozwoju Regionalnego, które 
uzna³o, ¿e mo¿na spokojnie 
zawrzeæ umowê o dofinanso-
waniu, poniewa¿ beneficjen-
tem unijnej dotacji jest gmi-
na, w takim przypadku z ca³¹ 

pewnoœci¹ nie jest to pomoc 
publiczna. 
Po rozpoczêciu prac i przeka-
zaniu inwestycji do spó³ki ce-
lowej, s¹ 3 lata na notyfiko-
wanie sprawy pomocy publicz-
nej w Brukseli. Czyli - mo¿na 
sprawdzaæ ale bez bloko-
wania inwestycji. Marsza³ek 
wola³ jednak zablokowaæ.

- Od wielu miesiêcy jesteœmy 
gotowi by rozpisaæ przetarg 

i rozpocz¹æ budowê, która 
przez 3 lata da zatrudnienie 
setkom ludzi. Mo¿na zapytaæ 
jak te dzia³ania marsza³ka 
maj¹ siê do deklarowanej 
przez rz¹d koniecznoœci przy-
spieszenia wydatkowania 
œrodków unijnych po to, by 
os³abiæ recesjê gospodarcz¹ 
– mówi Janusz Moszyñski, 
pe³nomocnik prezydenta Gli-
wic ds. inwestycji Podium.

marca 2009). Gliwice 
straci³y na tym ok. 50 mln 
z³otych. Pieni¹dze trafi³y 
do bud¿etu pañstwa.

- Zale¿y nam na tym, 
aby realizacja inwestycji, 
które uzyska³y dofinan-
sowanie ze œrodków unijnych 
rozpoczyna³a siê jak najszyb-
ciej. Szczególnie teraz, gdy 
mamy do czynienia z kryzy-
sem – t³umaczy³ wtedy Jan 
Solecki, zastêpca dyrektora 
Wydzia³u Rozwoju Regional-
nego.
Mimo tych deklaracji, wniosek 
o dofinansowanie przele¿a³ w 
Urzêdzie Marsza³kowskim 7 
miesiêcy.

Po tym czasie marsza³ek 
doszed³ do wniosku, ¿e ma 
w¹tpliwoœci czy aby w przypad-
ku gliwickiego przedsiêwziê- 
cia unijna dotacja nie powin-
na byæ zakwalifikowana jako 

pomoc publiczna. 
Postanowi³ wiêc 
zwróciæ siê z za-
pytaniem w tej 
sprawie do Bruk-
seli i poczekaæ na 
jej decyzjê. Gdyby 
Bruksela podzieli³a 

w¹tpliwoœci marsza³ka, Gli-
wice nie otrzyma³yby 140 
mln z³otych ale zaledwie 90 
mln z³. Najwa¿niejsze, ¿e do 
czasu wydania decyzji, bu-
dowa Podium nie mo¿e siê 
rozpocz¹æ.
O co chodzi z t¹ pomoc¹ 
publiczn¹?

Miasto do realizacji „Podium” 
zdecydowa³o siê powo³aæ 

spó³kê. Spó³kê, w której gmi-
na ma 100 procent udzia³ów. 
Chodzi³o o to, by uzyskaæ 
mo¿liwoœæ korzystnego odli-
czania podatku VAT z realizo-
wanej inwestycji. Marsza³ek 
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mo co to za spó³ka, to mówi 
nieprawdê.

- Bardzo czêsto w 
kontekœcie tej sprawy 
pojawia siê sprawa kon-
fliktu prezydenta Frankie-
wicza i Pana z Platform¹ 
Obywatelsk¹? Czy mo¿na 
by³o przewidzieæ, ¿e w 
taki sposób prze³o¿y siê 
to na interesy miasta?

- To nie jest tak wprost kon- 
flikt z Platform¹. To s¹ ra-
czej niecne dzia³ania ma³ych 
ludzi. Za rok s¹ wybory 
samorz¹dowe, zapewne zmie-
ni siê w³adza w samorz¹dzie 
województwa, bo jak do tej 
pory to zmienia siê ona co 4 
lata a nawet czêœciej. Nato-
miast w samorz¹dach miej-
skich te zmiany nastêpuj¹ 
znacznie  rzadziej, dziêki cze-
    mu miasta z regu³y bardzo 
       dobrze się rozwijają. 

Gliwice mogą tu byæ przyk³a- 
dem. Parafrazuj¹c pewne po-
wiedzenie... „Prze¿yliœmy ju¿ 
wiele rzeczy, prze¿yjemy te¿ 
marsza³ka Œmigielskiego”.

- Czy Gliwice 
przymierzaj¹ siê jeszcze 
do jakichœ inwestycji, w 
których marsza³ek mo¿e 
nam przeszkodziæ?

(œmiech) - Nie chcê wywo³ywaæ 
wilka z lasu. G³êboko wierzê, 
¿e w interesie publicznym 
znajd¹ siê si³y i rozs¹dek by 
z pomoc¹ Bo¿¹ i partii mo¿na 
by³o Podium zrealizowaæ. 
I miastu i Œl¹skowi ta hala 
siê na pewno przyda.
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